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 Otevřený dopis k návrhu nařízení EU proti odlesňování č. 2023/1115 

 

Vážené paní europoslankyně, vážení páni europoslanci,  

jako největší česká organizace zastupující výrobce potravin si Vás dovolujeme 

oslovit otevřeným dopisem ve věci návrhu nařízení EU proti odlesňování, které 

Evropská komise, mimo jiné po tlaku evropských potravinářů, navrhla o rok odložit. 

V následujících týdnech bude tento bod zařazen také na jednání Evropského 

parlamentu a Vy budete hlasovat o jeho možném odložení.   

Z kontaktu se stovkami firem máme za poslední měsíce poznatky, že zavádění 

nařízení do praxe představuje pro podniky značný problém, protože do dnešního 

dne nebyl vytvořen potřebný celoevropský IT systém a nejsou rovněž vydány 

potřebné prováděcí předpisy. Odložení nařízení může kritickou situaci zmírnit. 

Chystané nařízení netrápí jen evropské zpracovatele potravin, ale i výrobce v 

dalších sektorech. Dovolujeme si proto na Vás apelovat, abyste se zasadili o 

včasné odložení účinnosti nařízení proti odlesňování, na které nemají 

evropské podniky reálnou možnost se administrativně připravit.  

V opačném případě může být situace už na konci roku skutečně kritická. Zcela 

vážně hrozí, že potravináři nebudou moci odebírat komodity od zemědělců a 

obchodní řetězce nebudou zase nakupovat potraviny od zpracovatelů. Například 

pokud jde o hovězí maso, za současného stavu by musel každý zemědělec, který 

chová skot, při dodávce na jatka dodat ke každému kusu skotu elektronický 

certifikát EU obsahující informace o geolokaci místa, kde bylo zvíře odchováno, a 

také informace o původu krmiva, kterým bylo krmeno. Stejně tak by každý výrobce 

a prodejce kávy nebo čokolády musel ke každému výrobku dodat certifikát, že 

výroba těchto produktů nezpůsobila odlesnění kdekoliv na světě. To je za 

současného stavu technických příprav naprosto nereálné. 

Výrobci potravin jsou připraveni se podílet na úsilí směřujícím k omezení 

globálního odlesňování. Veškeré postupy ovšem musí být v praxi proveditelné 

a nesmí jakkoli narušit dodávky potravin. Nesmí ani poškozovat 

konkurenceschopnost evropských hospodářských subjektů v porovnání se 

subjekty v zemích mimo EU. Je nutné zohlednit, aby se na nové administrativní 

povinnosti stihly včas připravit i malé a střední podniky a aby se včas a bez potíží 



mohly připojit k systému, v němž budou vytvářet certifikáty o provedení náležité 

péče.  

V případě nejasností si mnohé informace můžete sami ověřit u výrobců potravin 

ve svých domovských státech. Věříme, že pomůžete zmírnit obavy řady 

evropských podniků a využijete možnosti souhlasit s návrhem na odložení nařízení 

proti odlesňování. Neodložení by mimo jiné mohlo způsobit extrémní poptávku po 

některých komoditách na opačných koncích planety, což by zákonitě zvýšilo 

náklady na produkci potravin. Takové jednání by v důsledku pocítil každý evropský 

spotřebitel, a proto jsme přesvědčeni, že návrh bude mít v současné situaci Vaši 

náležitou pozornost.   

S úctou 

Dana Večeřová 

Prezidentka Potravinářské komory České republiky 

 

 

 


